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REVISTA PRESEI 

 

 

 Ședință de guvern înaintea moțiunii de cenzură. Urgențele de pe ordinea de 

zi 

Ordonanţe de urgenţă privind elaborarea Planului Naţional de Relansare şi 

Rezilienţă, privind extinderea categoriilor de plăţi care pot fi efectuate online sau 

privind Programul de finanţare "Electric Up" figurează pe ordinea de zi a şedinţei 

de guvern de luni. 

 

Reuniunea Executivului este programată să înceapă la ora 10, înainte de şedinţa 

comună a Parlamentului în care va fi dezbătută şi votată moţiunea de cenzură 

iniţiată de PSD. 

 

Conform unui comunicat transmis de Guvern, în şedinţa de luni, ar putea fi analizat 

proiectul de ordonanţă de urgenţă privind unele măsuri pentru elaborarea Planului 

Naţional de Redresare şi Rezilienţă (PNRR) necesar României pentru accesarea de 

fonduri externe rambursabile şi nerambursabile în cadrul Mecanismului de 

Redresare şi Rezilienţă. 

 

PNRR este documentul strategic al României care fundamentează priorităţile de 

reformă şi domeniile de investiţii la nivel naţional pentru instituirea Mecanismului 

de Redresare şi Rezilienţă (MRR). Sursa de finanţare este reprezentată de fondurile 

alocate pentru România în cadrul MRR şi în completare din surse alocate de la 

bugetul de stat. 

 

PNRR are structura, domeniile de investiţii, domeniile de reformă şi alte 

componente stabilite conform MRR şi face obiectul procedurilor de negociere cu 

Comisia Europeană. Prin aprobarea PNRR, Guvernul acordă mandat Ministerului 

Fondurilor Europene pentru a desfăşura procedurile de negociere. 
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Proiectele de investiţii publice aferente domeniilor care se finanţează în cadrul 

PNRR trebuie să respecte cumulativ o serie de condiţii, inclusiv să contribuie la 

ameliorarea stării economice şi la creşterea capacităţii de rezilienţă a României. 

Totodată, trebuie să fie proiecte mature, cu un grad avansat de elaborare a 

documentaţiilor tehnico-economice şi cu angajamente ferme din partea 

beneficiarilor finali de încheiere a contractelor de achiziţie publică sau a 

contractelor sectoriale, după caz, până la sfârşitul anului 2022 pentru minimum 

70% din valoarea alocată sub formă de grant şi, respectiv, la sfârşitul anului 2023, 

pentru restul valorii alocate sub formă de grant. De asemenea, trebuie să obţină 

avizul conform al structurii din cadrul Ministerului Fondurilor Europene prin care 

să se confirme compatibilitatea cu recomandările specifice de ţară şi tranziţia verde 

şi digitală. 

 

Un al proiect de ordonanţă de urgenţă vizează finanţarea întreprinderilor mici şi 

mijlocii şi domeniului HoReCa pentru instalarea sistemelor de panouri fotovoltaice 

de producere a energiei electrice şi a staţiilor de reîncărcare pentru vehicule 

electrice şi electrice hibrid plug-in, prin Programul de finanţare "Electric Up". 

 

Guvernul va decide şi în ceea ce priveşte proiectul de OUG privind măsuri 

referitoare la susţinerea dezvoltării teritoriale a localităţilor urbane şi rurale din 

România cu finanţare din fonduri externe nerambursabile. Astfel, începând cu 

perioada de programare 2021-2027, municipiile reşedinţe de judeţ, municipiile, 

sectoarele municipiului Bucureşti şi oraşele care au în structura administrativ-

teritorială sate aparţinătoare pot include aria teritorială a acestora pentru finanţarea 

din fonduri externe nerambursabile a următoarelor categorii de intervenţii: 

mobilitate urbană, regenerare urbană, alimentare cu apă şi canalizare, gestionarea 

deşeurilor, infrastructură de drumuri de interes local şi conectivitatea acestora la 

reţeaua rutieră judeţeană. 

 

Un alt proiect de ordonanţă de urgenţă vizează extinderea categoriilor de plăţi care 

pot fi efectuate prin intermediul Sistemului naţional electronic de plată online.  
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Astfel, pentru cererile de eliberare a paşapoartelor depuse în ţară, contravaloarea 

paşapoartelor se achită în contul Companiei Naţionale Imprimeria Naţională - S.A. 

prin mijloace de plată online, inclusiv prin intermediul Sistemului naţional 

electronic de plată online - SNEP sau prin unităţile bancare cu care Compania 

Naţională Imprimeria Naţională - S.A. încheie convenţii în acest scop. 

 

De asemenea, tarifele aferente confecţionării şi valorificării plăcilor cu numere de 

înmatriculare permanentă, de probă, temporare şi provizorii, atribuirii unui număr 

de înmatriculare preferenţial sau păstrării combinaţiei numărului de înmatriculare 

vor putea fi achitate prin virament, prin mijloace de plată online, prin intermediul 

POS-urilor instalate la unităţile Trezoreriei Statului sau la sediile instituţiilor 

publice beneficiare ale sumelor.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Una din variantele PSD pentru postul de premier, dacă trece moțiunea de 

cenzură / Anunțul lui Marcel Ciolacu 

Viceguvernatorul Băncii Naţionale a României, Leonardo Badea, este una dintre 

variantele luate în calcul de PSD ca propunere de premier, dacă va trece moţiunea 

de cenzură împotriva Guvernului Orban, a anunţat preşedintele formaţiunii, Marcel 

Ciolacu. 

"E una dintre variantele luate în calcul în acest moment şi e un om care merită să 

aibă această propunere", a precizat Ciolacu, duminică seară, la Antena 3, potrivit 

Agerpres. 

El a susținut că preşedintele "a făcut o mare greşeală" la începutul crizei sanitare, 

aceea că nu a venit cu propunerea unui guvern de uniune naţională. 

"A făcut o mare greşeală preşedintele Klaus Iohannis că nu a venit, când a început 

criza de coronavirus, cu un guvern de uniune naţională. România ar fi arătat cu 

totul şi cu totul altfel în acest moment. (...) Nu numai PSD cu PNL, erau toate 

forţele politice implicate în acest efort, ar fi fost o altă comunicare mult mai 

coerentă şi sunt sigur că acel guvern nu s-ar fi îndepărtat de agenda românilor. A 

fost o greşeală majoră.  
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Un preşedinte în acel moment trebuia să vadă interesul românilor mai presus decât 

interesul PNL şi această agendă doar politică a PNL", a adăugat Marcel Ciolacu. 

Cine este Leonardo Badea 

Leonardo Badea a fost președinte al Autorităţii de Supraveghere Financiară (ASF) 

până în octombrie 2019, când a demisionat după ce a fost numit viceguvernator al 

Băncii Naţionale a României, la propunerea PSD. Leonardo Badea fusese reales, în 

noiembrie 2018, presedinte al Consiliului ASF, după ce a preluat această funcție în 

iunie 2017. 

El a fost și deputat PSD de Dâmbovița (decembrie 2016 - iulie 2017), fiind 

președinte al Comisiei de Buget-Finanțe din Camera Deputaților. În legislatura 

2012-2016, Badea a fost senator PSD. 

De asemenea, el a fost prorector la Universitatea "Valahia" din Târgoviște (2012), 

dar și decan la Facultatea de Științe Economice, Universitatea "Valahia" (2008-

2012). Potrivit CV-ului său, Badea are un doctorat în economie, domeniul 

contabilitate, dar și studii în domeniul securității la Institutul Diplomatic Român, 

dar și la Colegiul Național de Apărare, precum și o diplomă obținută de la Colegiul 

Național de Informații. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 Premierul Ludovic Orban anunta ca in 15 septembrie va fi prelungita starea 

de alerta, prin adoptarea unei Hotarari de Guvern 

Premierul Ludovic Orban anunta ca Guvernul va adopta, in 15 septembrie, 

Hotararea de Guvern privind prelungirea starii de alerta, act normativ care va 

reglementa si masurile de protectie impotriva COVID-19 care trebuie respectate in 

27 septembrie, ziua alegerilor locale. 

 

 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/
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Primul ministru Ludovic Orban a explicat, duminica, intr-o emisiune la B1 TV, ca 

in prezent Romania se afla sub incidenta Hotararii de Guvern care a reglementat 

prelungirea starii de alerta din 16 august pentru o luna, iar din 15 septembrie va fi 

prelungita starea de alerta, Hotararea de Guvern in acest sens urmand a constitui 

baza pentru ordinul comun al mai multor ministri care va reglementa desfasurarea 

alegerilor locale. 

 

Orban a precizat ca se ia in calcul organizarea sectiilor de votare "in sedii mai 

spatioase", dand ca exemplu organizarea unor sectii de votare nu in scoli, ci in sali 

de sport. Premierul sustine ca se vor stabili si spatii de asteptare afara, cu pastrarea 

distantei fizice, dar se va incerca fluidizarea procesului electoral. 

 

"Eu cred ca daca toti candidatii respecta aceste reguli, eu cred ca mai degraba va 

avea un efect benefic. (...) Daca ei sunt responsabili, daca ei respecta regulile, la 

randul lor ei or sa fie un exemplu pentru sustinatorii lor si cred ca poate sa creasca 

inclusiv gradul de conformare a oamenilor la regulile de protectie daca isi vad toti 

candidatii respectand aceste reguli. (...) Din punctul meu de vedere, daca se 

respecta aceste reguli, riscul de transmitere a virusului in cursul campaniei si in 

cursul procesului electoral este foarte mic", a afirmat primul ministru. 

 

In ceea ce priveste identificarea alegatorilor, seful Executivului spune ca nu s-a 

stabilit daca aceasta se va face cu sau fara masca pe figura. 

 

"Este principala problema in ceea ce priveste... Inca ne gandim cum solutionam 

aceasta problema (identificarea alegatorilor - n.r.)", a mai spus Orban. 

 

In acest context, primul ministru a atras atentia asupra faptului ca a constatat ca a 

existat "un campionat de facut buletine" in unele zone in vederea alegerilor locale. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

https://ziare.com/politica/ministri/


CNSLR Fratia | Revista Presei 31 august 2020 6 

 

 Guvernul va achiziționa doar 70-80.000 din cele 250.000 de tablete promise 

elevilor. Orban dă vina pe Oficiul pentru achiziții: Vom schimba conducerea 

Guvernul va putea achiziționa doar 70-80.000 din cele 250.000 de tablete promise 

elevilor în noul an școlar pentru desfășurarea cursurilor online, în condițiile 

pandemiei de COVID-19. Anunțul a fost făcut duminică seară de premierul 

Ludovic Orban, care a spus că autorităţile au constatat că nu pot finaliza licitaţia 

derulată prin Oficiului National pentru Achiziţii Centralizate (ONAC), instituție pe 

care a criticat-o din nou. Întrebat de ce Guvernul nu schimbă conducerea ONAC, 

Orban a răspuns: "O vom schimba”. 

"Nu vom putea achiziţiona toate cele 250.000 de tablete. Achiziţia e la ONAC”, a 

declarat Ludovic Orban, la B1 TV. 

Întrebat de ce Guvernul nu schimbă conducerea Oficiului Naţional pentru Achiziţii 

Centralizate, Orban a răspuns: "O vom schimba, o vom schimba”. El a spus că nu a 

făcut acest lucru până acum pentru că ar fi ieșit scandal. 

"Eu nu am vrut să umblu la baza de achiziţii, că ieşea imediat scandal. Preşedintele 

ONAC (n.r. - Cornelia Nagy) este preşedintele pe care l-am găsit în funcţie. 

Trebuie un motiv ca să iei o astfel de decizie. Aici a existat foarte multă, după 

părerea mea, obtuzitate şi o rigoare excesivă în derularea procedurii, a durat prea 

mult. O să achiziţionăm, până la urmă, 70-80.000 de tablete. Dar ne-am gândit la 

lucrul ăsta", a declarat Orban. 

El a susținut că Guvernul a prevăzut că ar putea să nu fie finalizată licitația prin 

ONAC pentru achiziția celor 250.000 de tablete promise elevilor, astfel că luni a 

fost emisă ordonanța de urgență care prevede alocarea a 175 de milioane de euro 

din fonduri europene strict pentru cheltuielile pentru deschiderea şcolilor. 

"Noi vom deconta autorităţilor locale sau şcolilor orice achiziţie care este făcută, 

avem o sută de milioane de euro pentru tablete, se pot achiziţiona 500.000 de 

tablete, avem 50 de milioane de euro pentru materiale, echipamente de protecţie pe 

care de asemenea le vom deconta autorităţilor locale”, a mai afirmat Orban. 
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Potrivit acestuia, ordinul comun al miniştrilor Sănătăţii şi Educaţiei cu regulile 

pentru deschiderea anului şcolar va fi publicat luni, cel târziu marţi. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Elevii din învățământul primar, clasele a VIII-a și a XII-a vor avea cursuri 

doar dimineața. Tezele și lucrările de control nu se vor mai da lunea și vinerea 

Până vor afla cu toții cum și de la ce oră vor învăța, elevii din învățământul primar, 

clasele a VIII-a și a XII-a au o certitudine: vor avea cursuri doar dimineața. 

Ministerul Sănătății a emis un ordin cu precizări suplimentare legate de anul școlar. 

Pe de altă parte, șeful ISU, Raed Arafat, a explicat că deschiderea școlilor nu 

reprezintă un risc major pentru copii, ci mai degrabă pentru adulții cu care aceștia 

vin în contact, mai ales cei vârstnici. Raed Arafat a atras atenția că anul acesta 

vaccinarea antigripală este esențială, pentru a evita suprapunerea bolilor. 

Din toamnă, toți elevii din clasele terminale și din învățământul primar vor învăța 

dimineața. Directorii școlilor aglomerate sunt cei care trebui să găsească soluții 

pentru a respecta noua reglementare, dar și regulile de distanțare impuse de 

pandemie. 

Ordinului ministerului sănătății stabileşte explicit şi că ghiozdanul nu trebuie să 

depăşească 10 la sută din greutatea copilului. În plus, tezele și lucrările de control 

nu se vor mai da lunea și vinerea. 

Specialiștii spun că sunt măsuri care îi vor proteja pe copii. Anul școlar va fi 

oricum mai dificil decât de obicei, atât pentru elevi, cât și pentru familiile lor. 

Ordinul ministerului sănătății mai prevede că în învățământul primar vor fi cel 

mult 4 ore pe zi, în cel gimnazial, 5 iar la liceu maximum 6 ore pe zi. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Sindicaliștii din învățământ recunosc: 'Nu ne putem permite să ne batem joc 

de copii. Randamentul elevilor în online e prost' 

Randamentul elevilor în învăţământul online e prost, deoarece acest tip de 

şcolarizare e impersonal şi îi lipseşte conexiunea directă dintre profesor şi elev, iar 

tinerii vor avea de pierdut, a declarat, pentru AGERPRES, Marius Nistor, 

preşedintele Federaţiei Sindicatelor din Educaţie (FSE) "Spiru Haret". 

"Randamentul elevilor în online e prost. Să fim bine înţeleşi, acestea sunt lucruri 

constatate în majoritatea ţărilor: învăţământul online nu va fi niciodată substitutul 

învăţământului faţă în faţă. Efortul este mult mai mare pentru orele online, este 

foarte greu să menţii atenţia elevului, nici nu se poate menţine timp de 45-50 de 

minute - orele online ar trebui să dureze mult mai puţin. Nu ai controlul efectiv a 

ceea ce se întâmplă în partea cealaltă, acolo unde este elevul, la el acasă, sau unde 

este cadrul didactic. Una este când te vezi faţă în faţă, când te uiţi în ochii 

copilului, când poţi discuta cu el, când empatizezi cu el, şi altceva este când 

interacţiunea este online. Este ceva impersonal, rece, nu se mai creează conexiunea 

între cadrul didactic şi elev. Nu este acelaşi lucru cu învăţământul faţă în faţă", a 

afirmat Marius Nistor. 

Liderul sindical susţine că învăţământul online nu reprezintă o soluţie pentru viitor. 

"Aşa că ar trebui să ne dorim cu toţii ca scenariul cel mai urât (varianta 

Ministerului Educaţiei în care învăţământul va avea loc doar online, cu clădirile 

şcolilor închise pentru elevi, n.r.) să nu fie pus niciodată în practică. S-au făcut 

nişte eforturi pentru perioada stării de urgenţă şi bineînţeles şi după, când mergeam 

pe starea de alertă, dar şcoala online nu este o soluţie de viitor şi pierdem cu toţii, 

atât elevi cât şi cadre didactice", a menţionat Marius Nistor. 

Referitor la faptul că ideea "şcolii online" a beneficiat, de la începutul pandemiei, 

de tot mai multă susţinere dinspre părinţi, politicieni, elevi, mediul privat şi mass-

media, liderul sindical al profesorilor a răspuns că explicaţia este comoditatea în 

care se complac susţinătorii acestui tip de învăţământ. 

 

 

https://www.agerpres.ro/
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"Unora li se pare comod. Eu vin cu contra-argumentele: copiii din grădiniţe - 

preşcolarii, au nevoie de socializare, n-au nevoie să stea acasă şi să se uite pe o 

tabletă. Cât pot sta ei pe laptop sau pe o tabletă? E cineva care îmi poate spune 

acest lucru? Că sunt copii care au vârste fragede şi ei au nevoie de socializare, ori 

pentru asta trebuie să ajungă într-o unitate de învăţământ preşcolar. Trebuie să 

obţină nişte competenţe care nu se obţin online. Copiii din învăţământul primar, de 

la clasa pregătitoare: îi învaţă cineva online să scrie? Cine este în partea cealaltă (a 

monitorului n.r.)? Care sunt părinţii ce vor sta acasă cu copiii din învăţământul 

preşcolar şi primar pentru a fi lângă ei în momentul în care activitatea se 

desfăşoară online? Cine îmi poate răspunde la aceste întrebări? Sunt domenii în 

care nici nu se mai poate pune problema să continue online. Nu te pot învăţa să 

scrii online, asta este o poveste. Nu ne putem permite să ne batem joc de copii", a 

subliniat Marius Nistor. 

Preşedintele FSE "Spiru Haret" a apreciat că societatea nu se poate ascunde toată 

viaţa după varianta învăţământului online sub pretextul evitării pericolului 

reprezentat de pandemia de coronavirus. 

"Nu putem să ne ascundem toată viaţa pe motiv că există această pandemie. 

Trebuie să învăţăm să trăim în aceste condiţii, respectând strict nişte reguli. Dacă 

erau respectate regulile, poate astăzi stăteam mult mai bine. Dar când tu nu le 

respecţi şi îţi baţi joc de concetăţenii tăi, urmările sunt cele pe care le vedem în 

momentul de faţă", a încheiat Marius Nistor. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Gabriela Firea a convocat comandament de urgență pentru redeschiderea 

școlilor: participă toți factorii de decizie 

Primarul General, Gabriela Firea, a convocat luni, 31 august, incepand cu ora 

11.00, la sediul Primariei Municipiului Bucuresti, in sala de Consiliu de la etajul 3, 

comandamentul pentru redeschiderea școlilor. 

”In cadrul evenimentului, se vor stabili principalele masuri pentru desfasurarea in 

conditii de siguranta a noului an scolar, atat pentru elevi, cat si pentru profesori, 

avand in vedere pandemia de coronavirus. 
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Alaturi de Primarul General, la comandament vor participa primarii de sector, 

reprezentanti ai conducerii unitatilor de invatamant din Bucuresti, reprezentanti ai 

Administratiei Spitalelor si Serviciilor Medicale Bucuresti, precum si factorii 

responsabili cu deschiderea si buna desfasurare a anului scolar din cadrul PMB.”, 

araăt un comunicat al Primăriei Capitalei. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Grindeanu spune ca va demisiona din fruntea ANCOM dupa ce 

memorandumul privind tehnologia 5G va intra in dezbatere parlamentara 

Sorin Grindeanu a afirmat ca in septembrie va demisiona din functia de presedinte 

al Autoritatii Nationale pentru Administrare si Reglementare in Comunicatii 

(ANCOM), dupa transpunerea in legislatia romana a memorandumului Romania-

SUA privind tehnologia 5G. 

 

Grindeanu a revenit recent in Partidul Social Democrat, in functia de prim-

vicepresedinte. Intrebat duminica, intr-o conferinta de presa, daca va demisiona de 

la ANCOM, el a raspuns: "Din momentul in care am intrat in incompatibilitate (...) 

odata cu revenirea in PSD, conform legii am 90 de zile in care sa aleg si sa ies din 

incompatibilitate. Va spun cat se poate de transant ca alegerea am facut-o. Deci, in 

luna septembrie, nu astept cele 90 de zile, voi demisiona de la ANCOM". 

 

Privind acest termen, el a mentionat memorandumul Romania-SUA semnat in vara 

anului trecut. 

 

"De ce consider ca mai trebuie sa stau doua-trei saptamani? Pentru ca in acest 

moment se afla in dezbatere publica, in transparenta decizionala, proiectul de lege 

pentru transpunerea memorandumului cu Statele Unite, semnat in vara anului 

trecut, in legislatia din Romania. Acest lucru mi-l doresc sa intre pe fagasul 

normal. S-a lucrat foarte mult, au fost foarte multe discutii la nivel ministerial. 

Cred ca in urmatoarele doua-trei saptamani intra acest proiect in dezbatere 

parlamentara, intr-o forma care transpune cat se poate de clar memorandumul 

semnat in vara anului trecut intre Guvernul Statelor Unite si Romania". 

 

https://ziare.com/sorin-grindeanu/
https://ziare.com/psd/
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Grindeanu a spus ca este "sustinator total" al respectivului memorandum. 

 

"Pozitia mea e cat se poate de clara si v-o transmit inca o data: sustin total 

transpunerea memorandumului cu Statele Unite, fara niciun fel de nuante, semnat 

anul trecut intre noi, Guvernul Romaniei, Romania, pana la urma, si Statele Unite 

ale Americii. E un memorandum care in saptamanile viitoare isi va gasi 

transpunere in legislatie, pentru ca memorandumul nu tine loc de lege", a afirmat 

el. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 CUTREMUR în Ministerul de Interne: Sindicaliștii DISTRUG, punct cu 

punct, toate declarațiile șefului Poliției Române 

Sindicatul Europol afirmă, referitor la comunicatul prin care IGPR a oferit 

răspunsuri la întrebări apărute după ce şeful Poliţiei Române, chestorul Liviu 

Vasilescu, s-a întâlnit cu reprezentanţii clanului Duduianu, că prin acesta sunt 

calomniaţi poliţiştii "pentru a-l salva pe şeful Poliţiei Române". "Păi dacă situaţia 

era atât de gravă, cum a prezentat-o IGPR-ul (...) atunci cum de a fost lăsat 

Vasilescu şă-şi ia concediu de odihnă exact când atmosfera era în fierbere?! Că 

dacă era atât de eficient, ar fi trebuit să apară la poarta Duduienilor a doua zi după 

crimă şi era rezolvată din faşă problema", spun reprezentanţii sindicatului. Ei susţin 

că "faptul că se pune accent pe «lipsa de profesionişti» şi pe cele «5 ore» în care a 

rezolvat problema Vasilescu ne demonstrează încă o dată că este dispus să calce pe 

cadavre pentru a-şi păstra postul". 

"Toţi poliţiştii sunt proşti şi incompetenţi profesional, ne-o spune chiar şeful 

Poliţiei Române, unicul „profesionist”, printr-un comunicat pe care echipa sa i l-a 

dăruit în semn de ofrandă. Da, ne referim la comunicatul de presă al Poliţiei 

Române, în care se vorbeşte despre Liviu Vasilescu, la persoana a doua. Cum ar fi, 

şi-a dat girul pentru ca materialul aprobat de el în care se vorbeşte despre el să fie 

transmis presei. Dacă acest material venea de la nivelul MAI şi era lăudat şeful 

IGPR, era una, dar să te lauzi singur şi să sacrifici imaginea, şi până la urmă 

autoritatea Poliţiei Române, este de-a dreptul ridicol şi neprofesionist", afirmă 
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reprezentanţii Sindicatului Europol, într-un comunicat de presă intitulat 

"Calomniem poliţiştii pentru a-l salva pe şeful Poliţiei Române". 

Ei spun că acel comunicat reprezintă practic o recunoaştere a faptului că acea 

conferinţă de presă de joi, din faţa sediului IGPR, "a fost lamentabilă, ruşinoasă şi 

a insultat inteligenţa fiecărui cetăţean al acestei ţări, pentru simplul fapt că nu s-au 

oferit răspunsuri şi justificări digerabile". 

Potrivit Sindicatului Europol, comunicatul reprezintă şi "o altă tentativă de 

distragere a atenţiei de la consecinţele acelei întâlniri şi nu face decât să agraveze 

criza de imagine în care se află Poliţia Română". 

Reprezentanţii sindicatului fac mai multe observaţii legate de acest comunicat. 

"Ni se spune că acţiunea şefului Poliţiei Române a fost una legală şi că este 

justificată nu de vorbe ci de manualul de tactică poliţienească şi de legislaţia 

privind culegerea informaţiilor. NU EXISTĂ AŞA CEVA! Dispoziţia I.G.P.R. 

nr.643/05.12.2005 privind aprobarea Manualului de bune practici de intervenţie 

pentru poliţistul de ordine publică (cunoscut şi sub numele de Manual de Tactică 

Poliţienească) sau Ordinul MAI S120/2011 privind organizarea şi desfăşurarea 

activităţii informative de către Poliţia Română, Poliţia de Frontieră Română şi 

Oficiul Român pentru Imigrări şi Dispoziţia IGPR S53/2013 pentru aprobarea 

Normelor metodologice de aplicare la nivelul Poliţiei Române OMAI 

S/120/16.06.2011 nu prevăd astfel de situaţii. Mai mult, să nu plecăm după fentă, 

aici nu a fost vorba despre culegere de informaţii, ci despre o „rugăminte” de 

respectare a legii pe care Vasilescu a făcut-o reprezentantului Duduienilor", spun 

reprezentanţii Europol. 

Ei adaugă că şefii Poliţiei "se scuză că au rămas impasibili la faptul că priveghiul a 

fost organizat acasă în familie cu sute de persoane şi spun că «potrivit legii nu 

Poliţia Română aplică măsuri de sancţionare pe acest domeniu»". 

"Aşa este, dar asta nu l-a oprit pe chestorul Vasilescu să îl sune pe preot şi să 

stabilească programul şi ora înmormântării. Din câte ştim noi, Poliţia Română nu 

se ocupă nici de consiliere în organizarea înmormântărilor şi nici de intermedierea 

relaţiei credincios – preot. Sau să înţelegem că pericolul de infectare era doar în 

ultima zi la înmormântare, cele 5 zile la priveghi nu au contat?", arată sursa citată. 
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Sindicatul Europol susţine că se face o "comparaţie părtinitoare" cu privire la alte 

cazuri, "cum ar fi nunta unei rude a Simonei Halep şi faptul că în ambele cazuri s-

au aplicat contravenţii". 

"Aşa este, însă ce nu se spune este că la această nuntă s-a intervenit în aşa fel încât 

la eveniment să rămână 50 de persoane. Acelaşi lucru s-a întâmplat şi în alte cazuri 

de intervenţie cum a fost la Buzău sau alte locuri din ţară, unde după intervenţia 

poliţiştilor au rămas sub 50 de persoane în sală", afirmă sindicaliştii. 

Ei se referă şi la "scuza" că din sistem au plecat foarte mulţi profesionişti. 

"Se vorbeşte ca şi scuză despre faptul că au plecat din sistem foarte mulţi 

profesionişti, a celor care cunosc în mod «sofisticat» munca de teren, care 

impuneau «respect şi teamă» în rândul infractorilor. Păi acestea sunt poveşti de 

adormit copii şi care nu au nicio legătură cu realitatea. Cei care au plecat din 

sistem au făcut-o exact pentru «prostituţia profesională» la care au fost supuşi. 

Astăzi avem mulţi tineri care nu sunt îndrumaţi, instruiţi, coordonaţi şi nu mai au 

de la cine să înveţe. Instituţia a abandonat de peste 15 ani obligaţia legală şi 

permanentă de a-şi perfecţiona poliţiştii pentru că tot şefii au dorit să aibă poliţişti 

care să poată fi folosiţi pe post de «moaşă comunală», indiferent de specializare şi 

de studii. Azi la logistică, mâine la judiciar şi peste 5 ani la rutieră", spun 

reprezentanţii Europol. 

Aceştia comentează şi informaţia conform căreia chestorul Liviu Vasilescu a fost 

chemat din concediu pentru a rezolva situaţia. 

"Ni se spune că dl Vasilescu a fost «chemat» din concediu de odihnă şi a rezolvat 

problema organizării înmormântării în 5 ore. Am aflat din interviului cu dumnealui 

că a vorbit inclusiv cu preotul. Ce să mai, servicii complete. Acum, cel care l-a 

chemat pe Vasilescu din concediu putea fi doar de la MAI, că doar nu l-o fi chemat 

şeful Secţiei 19 Poliţie. Chemarea din concediu poate fi efectuată doar de către cel 

care ţi-a aprobat concediul, adică de secretarul de stat sau de ministru. Avem aici o 

altă contradicţie care ne insultă inteligenţa. Păi dacă situaţia era atât de gravă, cum 

a prezentat-o IGPR-ul, că aveau informaţii că urma să vină 3500 de interlopi, că 

urma să se omoare pe străzi, să se infecteze sute de persoane cu noul coronavirus, 

atunci cum de a fost lăsat Vasilescu şă-şi ia concediu de odihnă exact când 

atmosfera era în fierbere?!  
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Că dacă era atât de eficient, ar fi trebuit să apară la poarta Duduienilor a doua zi 

după crimă şi era rezolvată din faşă problema", susţin ei. 

Potrivit Europol, "faptul că se pune accent pe «lipsa de profesionişti» şi pe cele «5 

ore» în care a rezolvat problema Vasilescu ne demonstrează încă o dată că este 

dispus să calce pe cadavre pentru a-şi păstra postul. Cum să îţi denigrezi propriii 

subalterni în halul acesta (adjuncţi de IGPR, şefi de Direcţii, adjuncţi ai şefilor de 

Direcţii, conducerea Poliţiei Capitalei, şeful Poliţiei Sectorului 5, adjuncţii 

acestuia, conducerea Secţiei 19 Poliţie şi toţi ceilalţi profesionişti din sistem) 

afirmând subliminal că ceea ce alţii nu au fost în stare, el a rezolvat în 5 ore prin 

întâlnirea cu un interlop din clanul Duduienilor. Este strigător la cer pentru şeful 

Poliţiei Române, din poziţia sa, să pună o asemenea etichetă tuturor poliţiştilor. 

Chiar şi aberaţiile de «tactici poliţieneşti» pe care le invocă în niciun caz nu aduce 

poliţistul într-o asemenea situaţie de umilinţă. Se tot vorbeşte despre „experienţa” 

lui Vasilescu şi necesitatea acestei întâlniri. Păi crede cineva că foştii şefi ai 

Poliţiei Române ar fi făcut vreodată aşa ceva? S-ar fi coborât la nivelul acesta de a 

legitima un grup infracţional sau rangul unui clan printr-o asemenea întâlnire? Vă 

spunem noi că NU. Pentru că în trecut, după cum se spune în comunicat, «respectul 

şi teama» în rândul infractorilor nu se realiza prin asemenea întâlniri şi rugăminţi 

de a respecta legea. Termenii unei astfel de întâlniri îi stabilea şi impunea şeful de 

poliţie iar discuţiile nu se purtau în stradă". 

Sindicaliştii din Poliţie afirmă că lipsa de comunicare după ce s-a aflat de această 

întâlnire, justificată de "pretinse investigaţii", nu are nicio legătură cu informarea 

corectă a opiniei publice. 

"Este adevărat că şi înainte de uciderea liderului Duduienilor au fost dosare în 

lucru în privinţa lor, există şi în prezent şi vor mai exista şi pe viitor. Însă tentativa 

de a invoca aceste investigaţii ca pretext pentru faptul că s-a ascuns mass mediei 

întâlnirea cu un reprezentant al Duduienilor, în care s-a discutat exclusiv modul de 

desfăşurare a înmormântării, este un alt subterfugiu penibil. Mai mult, să nu uităm 

că IGPR-ul a folosit inclusiv liderii de sindicat pensionari pentru a încerca să 

infirme iniţial că a existat această întâlnire, după care au încercat să spună că 

imaginile sunt neclare şi că nu ar fi vorba despre Vasilescu", spun ei. 
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Reprezentanţii Europol consideră că, dacă întâlnirea era adusă la cunoştinţa 

publicului în imediat următoarele zile, astăzi nu vorbeam despre această criza 

gravă de imagine. 

"Este adevărat că poate funcţiona în acest caz dictonul «scopul scuză mijloacele» 

însă contextul, circumstanţele şi modul dezastruos în care a fost gestionată 

comunicarea, chiar şi prin această ultimă tentativă de a-l albi pe şeful Poliţiei 

Române, au dus la un rezultat pentru care cineva trebuie să răspundă. În acest 

context, chestorul Vasilescu nu mai este nici măcar un «ţap ispăşitor», pentru că 

vina pentru acest rezultat este produsul acţiunilor şi al inacţiunilor directe ale 

dumnealui şi ale oamenilor pe care i-a ales să îl consilieze. Pe această cale, facem 

un apel la cetăţeni şi le spunem că această situaţie nu reprezintă normalitatea într-

un stat de drept, că nu trebuie ca poliţiştii din stradă să deconteze greşelile şefului 

Poliţiei Române şi contrar celor afirmate în comunicatul de presă al IGPR, colegii 

noştri sunt profesionişti şi îşi îndeplinesc cu devotament şi dăruire profesia de 

poliţist", încheie sindicaliştii de la Europol. 

Poliţia Română a transmis, sâmbătă, răspunsuri la mai multe întrebări apărute după 

ce şeful IGPR, chestorul Liviu Vasilescu, s-a întâlnit cu reprezentanţii clanului 

Duduianu, afirmând că s-a procedat legal, corect, conform tuturor normelor în 

vigoare, care nu sunt aplicate în cazuri de criză doar în ţara noastră, ci şi pe plan 

internaţional. Reprezentanţii Poliţiei au spus că evenimentul respectiv a scos în 

evidenţă un "aspect deficitar" al organizării instituţiei, invocând plecarea din 

Poliţie a unui număr mare de profesionişti, "oameni care impuneau respect şi teamă 

în rândul infractorilor". "În consecinţă, am ajuns azi să discutăm de ce şeful Poliţiei 

Române a coborât în stradă să rezolve problema, tocmai pentru că în acel moment 

a fost singura soluţie operativă eficientă, pe româneşte, nu am avut altă soluţie care 

să garanteze succesul operaţiunii. Trist, dar adevărat", a arătat Poliţia Română. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Cheltuielile publice cresc puternic, odată cu majorarea pensiilor, iar soluţia 

pe termen mediu nu poate fi găsită decât în inflaţie. De marţi 1 septembrie, 

pensiile publice cresc cu 14%, ceea ce va adăuga la datoria publică încă 9-10 

miliarde de lei până la final de an 

Soluţia echilibrării ar fi majorarea taxelor/taxă de solidaritate, propusă deja de unii 

economişti, dar ceea ce nimeni nu îndrăzneşte să spună direct e că inflaţia este cea 

care, de la Nicolae Văcăroiu până azi, a acoperit greşelile politicienilor. 

Nimeni din administraţie nu a avut curajul să spună că majorarea pensiilor cu un 

procent atât de mare va fi o povară cumplită pentru buget – un buget care, la şapte 

luni din 2020, a ajuns la un deficit  50 de miliarde de lei (10 mld. euro), iar 

deficitul a împins datoria publică la 45% din PIB. 

Şi nimeni din administraţie nu este chibzuit să susţină azi, în campanie electorală, 

că factura va fi plătită cumva. Cum pensiile majorităţii beneficiarilor din România 

sunt mici (punctul de pensie creşte de la 1.265 de lei la 1.442 de lei), publicul 

iubitor de egalitate socială ar fi revoltat să afle că, în lipsa unei compensaţii, soluţia 

de echilibrare ar fi tăierea de salarii publice sau majorarea de impozite. 

Pentru PNL a fost foarte greu să se opună majorării pensiilor – o majorare chiar cu 

40%, cum ar fi urmar să se întâmple, în varianta PSD. Pentru că PNL a votat în 

Parlament majorarea pensiilor, nu s-a opus. Ministrul de finanţe Florin Cîţu a avut 

obiecţii, dar lui îi place des să spună că este un soldat al partidului. Şi s-a 

comportat ca un soldat al partidului. Creşterea pensiilor cu 14%, într-o vreme în 

care veniturile scad (spre minus 3% la şapte luni) nu face decât să adâncească 

cumplit deficitul fiscal. Avem, la şapte luni, o creştere de cheltuieli de 13% şi o 

scădere de venituri de 2,7%. Un deficit nominal, prin urmare, de 50 mld. lei, în 

creştere de 31 de miliarde de lei faţă de perioada similară a anului precedent. Odată 

cu creşterea pensiilor, la acest deficit se vor adăuga 10 miliarde de lei, pentru că nu 

este nicio şansă ca veniturile să treacă pe plus în acest an. Însă factura este doar 

pentru patru luni din an. Anul viitor, aceasta trebuie înmulţită cu 3 – un deficit în 

plus de 30-40 de miliarde de lei. Nu anul 2020 este cumplit, pentru buget, prin 

urmare, ci anul ce vine. 
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La şapte luni din 2020, la venituri de 175 mld. lei (care includ şi 10,5 mld. lei de la 

UE), cheltuielile cu salariile bugetarilor şi cu pensiile din sistemul public, care nu 

includ pensiile speciale de 10 mld. lei, anual -  au fost de 109 mld. lei (63 mld. lei 

salariile şi 46,5 mld. lei pensiile de asigurări sociale), adică 63% din toate 

veniturile bugetului. Împreună cu ajutoarele sociale şi cu plata dobânzilor la 

datorie, factura ajunge la 153 de miliarde de lei, la şapte luni, adică 88% din toate 

veniturile statului, în această perioadă. 

Pentru tot resul economiei mai rămân, din veniturile la şapte luni, 22 mld. lei. Când 

doar factura la bunuri şi servicii (care includ şi achiziţiile pentru spitale) a fost, în 

aceeaşi perioadă, de 30 mld. lei. 

O idee despre ce va fi ne-o dă chiar laboratorul de statistici al guvernului – Co-

misia Naţională de Prognoză. Aşadar, spune CNP, vom avea o scădere reală a PIB 

de 3,8% în 2020, dar reducere nominală de doar un miliard de lei (deflator 3,7). 

Deflatorul a fost în 2019 de 6,9, deci se poate şi mai bine. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Consiliul Concurenţei a publicat lista neagră a 35 de companii implicate în 

investigaţii privind trucarea unor licitaţii 

Consiliul Concurenţei a publicat lista neagră a companiilor implicate în investigaţii 

privind trucarea unor licitaţii, fiind menţionate în total 35 de firme în şapte anchete 

derulate de instituţia de control. 

O parte importantă din firmele vizate sunt din domeniul energetic, precum 

Electrica, Energobit, AEM, investigate pentru colaborarea în licitaţii pentru 

contracte de furnizare în perioada 2008-2015, sau de pe piaţa lucrărilor de 

construcţii de conducte de gaze, inclusiv Inspet, Condmag sau Armax, acuzate de 

denaturarea procesului competitiv în achiziţile publice organizate de Transgaz în 

2011. 

Vezi aici lista publicata de COnsiliul Concurenţei.  

http://storage0.dms.mpinteractiv.ro/media/1/1481/21333/19523927/2/blacklist.pdf
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Alte investigaţii au vizat piaţa comercializării contoarelor şi echipamentelor de 

măsurare a energiei electrice, cea a serviciilor de întreţinere curentă pe timp de 

iarnă a drumurilor naţionale sau pentru lucrări de marcaje rutiere. 

Un proces separat a vizat firmele Siveco şi Intrarom pentru realizarea unei practici 

concertate de împărţire a pieţei, în cadrul procedurii de achiziţie publică „Servicii 

de extindere şi dezvoltare a sistemului informatic al Agenţiei de Plăţi şi Intervenţie 

pentru Agricultură”, organizată de APIA, în anul 2008. 

În acest context, Consiliul Concurenţei şi ANAP au elaborat un document care 

clarifică modalităţile prin care o companie, care a fost sancţionată pentru 

participarea la o înţelegere de tip cartel, vizând trucarea de licitaţii, poate fi 

reabilitată dacă se află în situaţia de a fi exclusă de la o procedură de atribuire. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 BNR s-a înţeles cu BCE să prelungească până în iunie 2021 înţelegerea prin 

care poate împrumuta 4,5 miliarde de euro de la BCE printr-o linie repo 

Banca Centrală Europeană (BCE) şi Banca Naţională a României (BNR) s-au 

înţeles să prelungească cu şase luni, până la sfârşitul lunii iunie 2021, aranjamentul 

privind linia repo de până la 4,5 mld. euro, după ce la începutul verii acestui an 

BNR anunţa că a încheiat până la sfârşitul anului 2020 înţelegerea istorică cu BCE, 

care este responsabilă de politica monetară a zonei euro. 

„Banca Centrală Europeană (BCE) şi Banca Naţională a României (BNR) au 

convenit asupra prelungirii aranjamentului-cadru de furnizare de lichiditate în euro 

pentru BNR, prin intermediul unei linii repo, pentru a veni în întâmpinarea 

posibilei apariţii a unui necesar de lichiditate în euro, în contextul 

disfuncţionalităţilor pieţei manifestate pe fondul şocului indus de Covid-19. Linia 

repo a fost convenită iniţial să rămână în vigoare până la data de 31 decembrie 

2020. Aranjamentul financiar a fost prelungit până la sfârşitul lunii iunie 2021“, a 

transmis vineri BNR. 

(Sursa: zf.ro) 
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 INS: Angajatorii prognozează pentru următoarele trei luni creştere a 

numărului de salariaţi 

Angajatorii prognozează pentru următoarele trei luni creştere a numărului de 

salariaţi, conform INS. De asemenea, pentru următoarea perioadă, managerii 

societăţilor comerciale estimează creştere a preţurilor de vânzare cu amănuntul. 

În cadrul anchetei de conjunctură din luna august 2020, managerii din industria 

prelucrătoare preconizează pentru următoarele trei luni relativă stabilitate a 

volumului producţiei (sold conjunctural +3%). Referitor la numărul de salariaţi se 

estimează scădere moderată, soldul conjunctural fiind de -8% pe total industrie 

prelucrătoare. 

Pentru preţurile produselor industriale se prognozează relativă stabilitate în 

următoarele trei luni (sold conjunctural +4%). 

În ce priveşte construcţiile, potrivit estimărilor din luna august 2020, în activitatea 

de construcţii se va înregistra pentru următoarele trei luni creştere moderată a 

volumului producţiei (sold conjunctural +14%). Managerii estimează relativă 

stabilitate a numărului de salariaţi (sold conjunctural +5%). 

În ceea ce priveşte preţurile lucrărilor de construcţii se preconizează creştere 

moderată a acestora (sold conjunctural +9%). 

În sectorul comerţ cu amănuntul managerii au estimat pentru următoarele trei luni 

tendinţă de creştere moderată a activităţii economice (sold conjunctural +13%). 

Volumul comenzilor adresate furnizorilor de mărfuri de către unităţile comerciale 

va înregistra creştere moderată (sold conjunctural +7%). Angajatorii prognozează 

pentru următoarele trei luni creştere a numărului de salariaţi (sold conjunctural 

+17%). 

Pentru următoarea perioadă, managerii societăţilor comerciale estimează creştere a 

preţurilor de vânzare cu amănuntul (sold conjunctural +21%). 

Conform estimărilor din luna august 2020, cererea de servicii (cifra de afaceri) va 

cunoaşte relativă stabilitate în următoarele trei luni (sold conjunctural +5%). În 

sectorul de servicii se estimează relativă stabilitate a numărului de salariaţi (sold 

conjunctural -3%).  
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Conform opiniei managerilor, preţurile de vânzare sau de facturare ale prestaţiilor 

vor avea tendinţă de scădere moderată (sold conjunctural -12%). 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Ministerul Finanţelor a împrumutat săptămâna trecută de la bănci de pe 

piaţa internă echivalentul a peste 2,9 mld. lei: 519 mil. lei şi 495 mil. euro 

Ministerul Finanţelor a redeschis la începutul săptămânii trecute, luni, o emisiune 

de obligaţiuni scadentă în 2034, cu o valoare nominală de 300 mil. lei, dar a reuşit 

să împrumute doar 89 mil. lei de bănci. Rata cuponului a fost de 4,75%, iar 

randamentul până la maturitate aferent preţului acceptat a fost de 4,37%. 

Volumul total al cererii a fost de 214,2 mil. lei, din care băncile au oferit în nume 

şi cont propriu105 mil. lei,iar în contul clienţilor 35 mil. lei. Ofertele necompetitive 

au fost de74 mil. lei. Ministerul Finanţelor a respins ofertele de cumpărare 

transmise cu un nivel al preţului inacceptabil. Joia trecută, Ministerul Finanţelor a 

redeschis o emisiune de obligaţiuni scadentă în 2023, cu o valoare nominală de 400 

mil. lei, şi a împrumutat mai mult de la bănci, respectiv 430 mil. lei. De această 

dată, volumul total al cererii a fost de 1,11 mld. lei, din care băncile au oferit în 

nume şi cont propriu903 mil. lei,iar în contul clienţilor110 mil. lei. Ofertele 

necompetitive au fost de100 mil. lei. 

Rata cuponului a fost de 4%, iar randamentul până la maturitate aferent preţului 

acceptat a fost de 3,25%. Tot săptămâna trecută, Ministerul Finanţelor a decis să se 

împrumute de la bănci şi în euro de pe piaţa internă. Miercuri, Ministerul 

Finanţelor a redeschis o emisiune de obligaţiuni în euro scadentă în 2023, cu o 

valoare nominală de 300 mil. euro, şi a împrumutat 495 mil. euro de la bănci,la o 

dobândă anuală de 0,99%. La licitaţie au participat şapte dealeri primari. Volumul 

total al cererii a fost de 756,7 mil. euro, din care băncile au oferit în nume şi cont 

propriu686,7 mil. euro,iar în contul clienţilor 70 mil. euro. Rata cuponului a fost de 

1%, iar randamentul până la maturitate aferent preţului acceptat a fost de 0,99%. 

Din valoarea nominală adjudecată, de 495 mil. euro, băncile au acoperit în cont 

propriu 435 mil. euro şi 60 mil. euro în contul clienţilor. 

(Sursa: zf.ro) 
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 ROBOR la 3 luni a rămas la sfârşitul săptămânii trecute la 2% 

Indicele ROBOR la 3 luni, folosit pentru calcularea dobânzilor variabile la 

creditele în lei contractate înainte de luna mai 2019, a rămas vineri la 2%. Luni, 

indicele a fost 1,99%, iar ulterior a staţionat patru zile la 2%.Şi indicele ROBOR la 

6 luni a rămas vineri la 2,09%. Stagnarea vine după o perioadă de scăderi din 

ultimele săptămâni influenţate de decizia boardului BNR, care a hotărât la 

începutul lunii august să reducă rată de dobândă de politică monetară de la 1,75% 

la 1,50%, minim istoric. 

Indicele ROBOR a mai atins acest nivel în luna februarie a anului 2018, când se 

situa puţin sub 2%. Pe 20 mai ROBOR la 3 luni a scăzut la 2,43%, sub nivelul 

IRCC, indicele de referinţă pentru creditele consumatorilor reglementat de OUG 

19/2019, care era 2,44%. Indicele ROBOR la 3 luni a înregistrat o tendinţă de 

scădere de la începutul anului, când era 3,19% în data de 3 ianuarie 2020. ROBOR 

la 3 luni reprezintă dobânda la care băncile îşi acordă împrumuturi cu o maturitate 

la trei luni. 

Totodată, ROBOR este indicatorul monetar în funcţie de care se calculează 

dobânzile variabile pentru creditele de consum şi ipotecare acordate în lei înainte 

de luna mai 2019. Pentru creditele retail noi în lei din primăvara anului 2019 a fost 

introdusă o nouă referinţă - indicele de referinţă trimestrial pentru creditele 

acordate consumatorilor - IRCC - care a înlocuit ROBOR în contractele de credit 

retail în lei. BNR a publicat noua valoare IRCC la 2,41%, sub valoarea precedentă, 

de 2,44%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 AlegeriLocale2020/Ghidul alegătorului la scrutinul din 27 septembrie 2020 

Alegătorii sunt chemaţi să îşi aleagă, la 27 septembrie 2020, reprezentanţii 

administraţiei publice locale, respectiv primarii, consiliile locale, consiliile 

judeţene şi preşedinţii consiliilor judeţene. O particularitate a scrutinelor locale este 

aceea că dreptul de vot se exercită numai în comuna, oraşul, municipiul în care 

alegătorul îşi are domiciliul sau reşedinţa şi numai la secţia de votare la care este 

arondată strada sau localitatea de domiciliu sau reşedinţă.  
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Alegătorii pot identifica secţia de votare la care sunt arondaţi şi adresa acesteia, 

accesând site-ul https://registrulelectoral.ro/ şi introducând datele personale. 

 

Alegerile locale din 2020 trebuiau să aibă loc în luna iunie 2020, dar au fost 

amânate ca urmare a pandemiei de COVID-19. 

 

Ordonanţa de Urgenţă nr. 44/2020 din 8 aprilie 2020 a stabilit prelungirea 

mandatelor autorităţilor administraţiei publice locale cuprinse în perioada 2016-

2020. În ordonanţă se arată că, în contextul epidemiologic actual, alegerile pentru 

autorităţile locale nu pot fi organizate în termenul prevăzut de legislaţia în vigoare, 

deoarece operaţiunile preelectorale şi electorale presupun interacţiunea fizică a 

alegătorilor, candidaţilor şi organizatorilor, care ar presupune riscuri majore la 

adresa sănătăţii publice. 

 

Mandatele autorităţilor administraţiei publice locale se prelungesc până la data 

preluării de către noile autorităţi ale administraţiei publice locale a mandatelor 

rezultate în urma alegerilor, dar nu mai târziu de 31 decembrie 2020, mai prevede 

OUG 44/2020. 

 

Ce se votează la alegerile locale din 2020 

Consiliile locale, consiliile judeţene, primarii şi preşedinţii consiliilor judeţene se 

aleg prin vot universal, egal, direct, secret şi liber exprimat. 

 

Primarii şi preşedinţii de consilii judeţene se aleg direct, prin scrutin uninominal, în 

timp ce consiliile locale şi consiliile judeţene se aleg în baza scrutinului de listă, 

potrivit principiului reprezentării proporţionale, informează site-ul Autorităţii 

Electorale Permanente (AEP), https://www.roaep.ro/. 

 

Primarii şi preşedinţii de consilii judeţene sunt aleşi într-un singur tur de scrutin, 

fiind declarat câştigător acel candidat care a obţinut majoritatea simplă a voturilor 

din circumscripţia electorală locală (cel mai mare număr de voturi dintre toţi 

competitorii electorali), fără să se mai organizeze un al doilea tur de scrutin. 

 

 

https://registrulelectoral.ro/
https://www.roaep.ro/


CNSLR Fratia | Revista Presei 31 august 2020 23 

 

Viceprimarii, precum şi vicepreşedinţii consiliilor judeţene se aleg prin vot indirect 

de către consiliile locale, respectiv consiliile judeţene, conform Legii nr. 115 din 

19 mai 2015 pentru alegerea autorităţilor administraţiei publice locale. 

 

Dreptul de a alege şi de a fi ales 

La scrutinul local din 27 septembrie, au dreptul de a alege următoarele categorii: 

cetăţenii români care au împlinit vârsta de 18 ani, inclusiv cei care împlinesc 

această vârstă în ziua alegerilor; cetăţenii români care nu au fost puşi sub 

interdicţie sau cărora nu le-a fost interzisă exercitarea dreptului de a alege, pe 

durata stabilită prin hotărâre judecătorească definitivă; cetăţenii Uniunii Europene 

care au domiciliul sau reşedinţa în România. 

 

Au dreptul de a fi aleşi în funcţii publice locale cetăţenii români cu drept de vot 

care au împlinit, până în ziua alegerilor, vârsta de cel puţin 23 de ani, şi care au 

domiciliul pe teritoriul localităţii în care urmează să fie ales. Pot fi, de asemenea 

aleşi, cetăţenii Uniunii Europene care au domiciliul pe teritoriul unităţii 

administrativ-teritoriale din România în care urmează să fie aleşi. 

 

La sectoarele municipiului Bucureşti pot candida şi pot fi alese persoanele care au 

domiciliul în municipiul Bucureşti, indiferent de sector, notează site-ul AEP. 

 

Unde votează cetăţenii 

Spre deosebire de alte scrutine la care alegătorii pot vota şi în altă localitate decât 

de cea de domiciliu, la alegerile locale, se poate vota doar în comuna, oraşul, 

municipiul sau subdiviziunea administrativ-teritorială a municipiului în care 

alegătorul îşi are domiciliul sau reşedinţa. Totodată, cetăţenii pot vota numai la 

secţia de votare la care este arondată strada sau localitatea de domiciliu sau 

reşedinţă. 

 

Alegătorii care nu se regăsesc pe listele electorale permanente vor fi înscrişi pe 

listele suplimentare dacă fac dovada cu actul de identitate că au domiciliul sau 

reşedinţa pe raza secţiei de votare la care s-au prezentat la vot. 
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Votul cu ajutorul urnei speciale 

Pot vota cu ajutorul urnei speciale, alegătorii care nu se pot deplasa la sediul secţiei 

de votare din motive de invaliditate sau boală. Alegătorii care vor să beneficieze de 

o urnă specială la domiciliul sau reşedinţa acestora trebuie sa facă cerere scrisă, 

însoţită de documentele doveditoare ale stării de sănătate sau invaliditate. O echipă 

formată din cel puţin doi membri ai biroului electoral se deplasează cu o urnă 

specială, cu ştampilă cu menţiunea "VOTAT" şi buletine de vot la locul unde se 

află alegătorul, informează https://www.roaep.ro/. 

 

Mai pot solicita urna specială şi persoanele reţinute în baza unui mandat de arestare 

preventivă ori asupra cărora s-a dispus măsura preventivă a arestului la domiciliu 

sau persoanele care execută o pedeapsă privativă de libertate, cu condiţia să nu fi 

pierdut drepturile electorale. 

 

Cum se desfăşoară procedura de votare 

Procedura de votare se desfăşoară duminică, 27 septembrie, între orele 7.00 şi 

21.00. Votanţii care, la ora 21.00, se află în localul secţiei de votare pot să îşi 

exercite dreptul de vot şi după această oră. 

 

La intrarea în secţia de votare, alegătorul prezintă operatorului de calculator al 

secţiei de votare actul de identitate sau documentul care dovedeşte reşedinţa. 

Cetăţenii români pot vota cu cartea de identitate, cartea electronică de identitate, 

cartea de identitate provizorie, buletinul de identitate ori paşaportul diplomatic, 

paşaportul diplomatic electronic, paşaportul de serviciu, paşaportul de serviciu 

electronic, în cazul elevilor din şcolile militare, carnetul de serviciu militar, 

valabile în ziua votării. Cetăţenii Uniunii Europene pot prezenta la vot orice 

document valabil care le atestă identitatea. 

 

Apoi, alegătorul semnează în lista electorală permanentă sau în copia de pe lista 

electorală complementară şi primeşte buletinele de vot şi ştampila cu menţiunea 

"VOTAT". 

 

 

https://www.roaep.ro/
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Persoanele care nu se regăsesc în listele electorale permanente, dar pot dovedi cu 

actul de identitate că au domiciliul sau reşedinţa în raza teritorială a secţiei de 

votare respective, vor fi înscrise în lista electorală suplimentară. 

 

Alegătorii vor primi patru buletine de vot: unul pentru primar, unul pentru consiliul 

local, unul pentru consiliul judeţean şi unul pentru preşedintele consiliului 

judeţean. 

 

În Bucureşti, fiecare alegător va primi patru buletine de vot: unul pentru primarul 

de sector, unul pentru consiliul local al sectorului, unul pentru primarul general al 

municipiului Bucureşti şi unul pentru Consiliul General al Municipiului Bucureşti. 

 

Cetăţenii votează în cabine închise, aplicând ştampila cu menţiunea "VOTAT" în 

patrulaterul care cuprinde lista de candidaţi sau numele candidatului pe care îl 

votează, mai informează sursa citată. 

 

După aplicarea ştampilei de vot, alegătorul îndoaie buletinele de vot astfel încât 

pagina albă care poartă ştampila de control să rămână în afară. Cele patru buletine 

de vot astfel îndoite se introduc în urne. Cu toate acestea, îndoirea greşită a 

buletinului de vot nu atrage nulitatea votului, dacă secretul votului este asigurat, 

mai notează AEP. 

 

La final, alegătorul restituie preşedintelui ştampila cu menţiunea "VOTAT", iar 

acesta din urmă o aplică pe actul de identitate, menţionând şi data scrutinului. În 

cazul alegătorilor care votează în baza cărţii de identitate, pe versoul acesteia se 

aplică un timbru autocolant cu menţiunea "VOTAT" şi data scrutinului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Concediile medicale pentru bolnavii de COVID-19 sunt greu de acordat 

deoarece multe persoane refuză internarea 

Haos birocratic, după ce mii de persoane testate pozitiv refuză internarea și se 

izolează acasă. Unii fără simptome, alții cu forme ușoare.  
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Dar legea spune că medicul de familie are nevoie de evaluarea clinică și de etapele 

impuse de lege pentru a-i acord concediu de incapacitate temporară de muncă. 

Aproape 500 de medici din Timișoara cer un răspuns punctual de la Casa Națională 

de Asigurări de Sănătate. 

Cei aproape 500 de medici de familie din Timișoara vor explicaţii clare legate de 

condiţiile în care se acordă concedii medicale pacienților infectaţi cu sars cov 2. 

Până acum au apărut tot felul de încurcături. 

Ambulanța nu face evaluare pentru că nu are echipamentul adecvat. Pentru 

concediul medical este nevoie de evaluare în spital și decizia DSP. Dar apar și 

cazuri care nu se încadrează în reglementările legii. 

Și angajatorii pun presiune pe medicii de familie să elibereze concedii pacienților 

aflați în carantină, de exemplu. 

Atât concediul pentru izolare cât și cel pentru carantinare sau internare sunt plătite 

integral. După caz, concediul medical al pacienților pozitivi se poate prelungi până 

la 90 de zile. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Inaugurarea gazoductului Iasi - Ungheni - Chisinau a fost amanata din nou 

Inaugurarea gazoductului Iasi - Ungheni - Chisinau, fixata initial la data de 27 

august, de Ziua Independentei Republicii Moldova, a fost iarasi amanata. Banca 

Europeana pentru Reconstructie si Dezvoltare a cumparat recent un sfert din 

actiunile Vestmoldtransgaz, subsidiara Transgaz de peste Prut, scrie 

publicatia BZI.ro. 

 

A fost iarasi amanata festivitatea de inaugurare a gazoductului Iasi - Ungheni - 

Chisinau care a fost fixata ultima data de autoritati pe data de 27 august, atunci 

cand este si Ziua Independentei Republicii Moldova. Aceste amanari se petrec in 

vreme ce Banca Europeana pentru Reconstructie si Dezvoltare (BERD) a 

achizitionat o cota de 25 la suta din compania Vestmoldtransgaz, care este 

subsidiara firmei de stat a Romaniei Transgaz SA de peste Prut. 

 

https://ziare.com/transgaz/
https://www.bzi.ro/inaugurarea-gazoductului-iasi-ungheni-chisinau-a-fost-iarasi-amanata-berd-a-cumparat-un-sfert-din-vestmoldtransgaz-operatorul-din-republica-moldova-4014536?utm_source=website&utm_campaign=homepage&utm_medium=Local
https://ziare.com/berd/
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Premierul din Republica Moldova, Ion Chicu, anunta la inceputul lunii august 

faptul ca proiectul va fi inaugurat de Ziua Independentei Republicii Moldova 

pentru a marca finalizarea celei de-a doua etape a proiectului, si anume finalizarea 

conductei pana la Chisinau. Acest lucru nu s-a mai intamplat insa si se pare ca este 

nevoie de mai multe investitii pentru finalizarea lucrarii, care a costat pana acum 

150 milioane de euro. Evenimentul de inaugurare a fost amanat pentru o data 

ulterioara, aceasta nefiind inca anuntata. 

BERD a cumparat 25 la suta din Vestmoldtransgaz, subsidiara Transgaz din 

Republica Moldova 

 

Subsidiara Transgaz SA din Republica Moldova care se ocupa de proiect este 

Vestmoldtransgaz. Banca Europeana pentru Reconstructie si Dezvoltare BERD a 

cumparat recent un sfert din actiunile Vestmoldtransgaz care opereaza conducta in 

tara vecina. 

"Banca Europeana pentru Reconstructie si Dezvoltare (BERD) consolideaza 

securitatea energetica a Moldovei prin achizitionarea unui pachet de 25 la suta din 

Vestmoldtransgaz, compania de transport a gazelor care opereaza gazoductul 

Ungheni-Chisinau, nou construit. BERD a investit 20 de milioane de euro ca parte 

a unei majorari de capital in Vestmoldtransgaz", au precizat reprezentantii BERD 

in cadrul unui comunicat. 

 

Doua firme din Iasi trebuiau sa finalizeze gazoductul Ungheni - Chisinau 

 

Proiectul gazoductului Iasi - Ungheni - Chisinau a fost blocat dupa ani buni de 

amanari. Lucrarea trebuia finalizata complet oficial in luna aprilie 2020. Societatea 

Nationala de Transport Gaze Naturale Transgaz SA a decis sa reia licitatia pentru 

ultima parte a proiectului. Este vorba despre un lot al lucrarii contractat de firmele 

iesene Totalgaz Industrie si Quartz Matrix SRL, obiectul contractului fiind 

"Executie lucrari la statii de reglare si masurare, inclusiv automatizarile din cadrul 

acestora". 
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Valoarea este de 85.530.690 lei. Toate aceste lucruri se intampla in conditiile in 

care principalul contractor al lucrarii, Totalgaz Industrie SRL Iasi, se apropie cu 

pasi repezi de faliment. Alpha Bank a solicitat la inceputul anului 2020 intrarea in 

insolventa a companiei controlate de omul de afaceri Ioan Parau pe motivul 

unor datorii neachitate vreme indelungata. Majoritatea salariatilor au facut plangeri 

la autoritatile abilitate pe motiv ca nu si-au incasat salariile de cateva luni, iar 

activitatea firmei care la inceputul anului avea 200 angajati este mai mult in stand-

by. 

 

Prin acest proiect se intentioneaza reducerea dependentei populatiei din centrul si 

vestul Europei fata de gazele venite din Rusia. 

(Sursa: ziare.com) 

 

Eurostat: 5% dintre studenții din România urmează facultatea în străinătate. 

Luxemburgul are cei mai mulți studenți care învață în altă țară, 48%. 

 

Potrivit datelor Eurostat, în 2018, 8% dintre studenți din Europa făceau facultatea 

în altă țară decât cea în care au absolvit liceul.  

https://ziare.com/economie/datorii/
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Dintre statele membre UE, Luxemburgul a avut cea mai mare pondere a studenților 

care urmau cursuri universitare în străinătate (48%), urmat de Cipru (24%), Austria 

(18%), Cehia (14%) și Țările de Jos (12%). 

În schimb, cele mai mici procente s-au înregistrat în Croația și Grecia (ambele 

3%), urmate de Spania și Polonia (ambele 4%), Slovenia, Lituania și România 

(toate câte 5%). 

În 2018, în România, potrivit datelor Ministerului Educației erau puțin peste 408 

mii de studenți înscriși atât la facultățile de stat cât și la cele private. Dintre aceștia 

6% erau studenți străini care studiau în România. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Marea Britanie. Sindicatul profesorilor și angajaților din universități cere 

guvernului să oprească reluarea cursurilor față în față în octombrie, de teama 

unui al doilea val al pandemiei de coronavirus. Propune predarea integral on-

line în primul semestru.  

„Este timpul ca guvernul să ia în cele din urmă unele măsuri decisive și 

responsabile în această criză și să ceară universităților să abandoneze planurile 

de predare față în față. Universitățile trebuie să renunțe la planurile de 

redeschidere a campusurilor luna viitoare pentru a preveni o criză majoră de 

sănătate publică în UK”, solicită Uniunea Colegiilor și Universităților din Regatul 

Unit (UCU), o organizație ce reunenște 120 de mii de membri din rândurile 

profesorilor, cercetătorilor, dar și al personalului nedidactic. Propunerea lor este ca 

în primul semestru (care în UK se încheie de Crăciun) cursurile să se desfășoare 

doar online.  

Reprezentanții Uniunii se teme că întoarcerea a peste un milion de studenți în 

campusuri ar putea provoca un al doilea val al pandemiei. Ei subliniază că nu 

există un sistem funcțional de urmărire a contactelor și nici planuri la nivelul 

întregului Regatul Unit de a testa în mod regulat studenții sau personalul 

universităților. Reprezentanții profesorilor din învățământul superior spun, 

totodată, că universitățile pun banii din taxele de școlarizare mai presus de 

sănătatea și siguranța angajaților.  
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Mai multe universități au anunțat că sunt pregătite să se redeschidă în octombrie. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 NEBUNIE în Germania: protestatarii extremiști au încercat să spargă 

clădirea Parlamentului 

Extremiştii de dreapta au încercat sâmbătă să pătrundă în clădirea parlamentului 

german, după un protest faţă de restricţiile din ţară, dar au fost interceptaţi de 

poliţie şi îndepărtaţi cu forţa, scrie AFP. 

Incidentul a avut loc după o demonstraţie de o zi întreagă la care au participat zeci 

de mii de oameni ce se opun purtării de măşti şi a altor măsuri guvernamentale 

destinate opririi răspândirii noului coronavirus, informează Mediafax. 

Poliţia le-a ordonat protestatarilor să oprească marşul, după ce participanţii au 

refuzat să respecte regulile de distanţare socială. 

Nemulţumiţi, sute de participanți care arborau steaguri ale Reich-ului German din 

1871-1918 şi alte bannere de extremă dreaptă, au alergat spre clădirea Reichstag şi 

au reuşit să urce pe scări înainte de a fi opriţi de forţele de ordine. 

Poliţia a confirmat pe Twitter că mai multe persoane au rupt un cordon în faţa 

Parlamentului şi „au ajuns pe scara clădirii Reichstag, dar nu în clădire”. 

„Pietre şi sticle au fost aruncate asupra colegilor noştri”, a spus poliţia, care a 

adăugat că a fost nevoie să folosească forţa pentru a-i înlătura. 

Anterior, mii de extremişti de dreapta aruncaseră sticle şi pietre în poliţiştii care se 

aflau în faţa Ambasadei Rusiei. 

Poliţia a reţinut aproximativ 300 de persoane pe parcursul zilei. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 Lukașenko și Putin plănuiesc să se întâlnească la Moscova, în timp ce 

protestatarii din Belarus continuă lupta pentru libertate 

Preşedintele Rusiei, Vladimir Putin, și omologul său din Belarus, Aleksandr 

Lukaşenko, au decis să se întâlnească la Moscova în săptămânile următoare, a 

anunţat Kremlinul. 

Cei doi șefi de stat au discutat, duminică, la telefon, despre consolidarea relaţiilor 

între Rusia şi Belarus şi despre extinderea cooperării bilaterale. ”S-a convenit să se 

organizeze o întâlnire la Moscova în săptămânile următoare”, a anunţat într-un 

comunicat Kremlinul, potrivit Reuters. Liderul de la Kremlin l-a felicitat pe 

Lukașenko cu ocazia zilei de naștere. 

Putin a declarat joi că este pregătit să desfăşoare forţe în Belarus dacă protestele 

post-electorale degenerează în această ţară, cerând totodată părţilor o soluţionare 

negociată. 

Preşedintele belarus Aleksandr Lukaşenko, la putere din 1994, se confruntă cu o 

mişcare inedită de contestare după alegerile de la 9 august, care l-au dat câştigător 

cu 80% din sufragii şi pe care opoziţia le-a denunţat ca fiind frauduloase. 

Opoziţia, a cărei lideră, Svetlana Tihanovskaia, s-a refugiat în Lituania, a organizat 

două manifestaţii uriaşe la 16 şi 23 august şi pregăteşte o nouă acţiune de amploare 

pentru duminică. 

Rezultatele alegerilor prezidenţiale au fost respinse de Uniunea Europeană, care 

pregăteşte sancţiuni împotriva unor înalţi reprezentanţi ai regimului belarus şi i-a 

cerut lui Aleksandr Lukaşenko să dialogheze cu opoziţia. Lukaşenko a refuzat în 

schimb orice concesie şi denunţă un complot occidental menit a-l înlătura de la 

putere. Singurul său sprijin rămâne Rusia. 

Primele manifestaţii din Belarus după alegerile de la 9 august au fost reprimate 

prin forţă. Trei persoane au murit, mai multe zeci au fost rănite şi peste 7.000 au 

fost arestate. 

 (Sursa: Digi 24) 

https://www.reuters.com/article/us-belarus-election-putin-lukashenko/putin-and-lukashenko-plan-to-meet-in-moscow-kremlin-idUSKBN25Q0C6?il=0&fbclid=IwAR0pHHLQqHJVkocX0lsVcPYrrT0Q2ilS1dOHoFspGYAyUeFrz26tfI39zOk
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/lukasenko-anunta-ca-belarus-si-rusia-isi-vor-uni-trupele-in-cazul-unei-amenintari-dinspre-occident-vom-folosi-forte-militare-comune-1359801

